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ســرویس سیاسی - اهداف اصلی بودجه 
۱۴۰۴ رفع نیاز های اساسی کشور و تحقق برنامه 

هفتم است.
مسعود پزشکیان رئیس جمهور کشورمان 
در روز )سه شنبه اول آبان( بخش نخست لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ را به هیئت رئیســه مجلس شورای 

اسلامی تقدیم کرد.
رئیس جمهــور در ســخنانی در مجلس از 
رعایت چهــار اصل در تدویــن بودجه ۱۴۰۴ 

سخن گفت.
وی تاکید کرد: چهــار اصل در تدوین این 
لایحه از اولویت های دولت بوده است، اصل اول 
دقت در اجرای قانون برنامه هفتم بوده اســت و 
از زمان تدوین لایحه همکارانم به دقت تکالیف 
برنامــه هفتم را تدویــن و بنده در احکام وزرای 
دولت و رعایت تکالیف برنامه هفتم تاکید داشتم. 
انطباق احکام بودجه و برنامه هفتم همواره مدنظر 
بوده و در گزارش لایحه یک فصل انعکاس برنامه 

احکام هفتم است.
پزشکیان اظهار کرد: در برنامه به حمایت از 
محرومین توجه شده است، احکام برنامه براساس 
محور عدالت استخراج و اجرای عدالت در برنامه 
هفتم مقدم بر سایر تکالیف بوده است البته معنی 
این حرف این نیســت که مــا بی عدالتی را حل 
خواهیم کرد. تلاش می کنیم این مسائل حل شود.
وی ادامه داد: با توجه به شــرایط منطقه ای 
و تهدیداتی که متوجه ملت ایران اســت در ارقام 
بودجه اطمینان حاصل شــده و بنیه دفاعی یکی 
از ارکان اصلی این دولت باشــد و چهارم توجه 
به رشــد اقتصادی و کاهش تورم به عنوان هدف 
عالی در برنامه هفتم ســرلوحه احکام در برنامه 

بودجه بوده است.
پیام خوب بودجه

مجتبی یوســفی عضو هیئت رئیسه مجلس 
شــورای اســلامی درباره بودجه ۱۴۰۴ گفت: 

اینکه آقای پزشکیان و آقای پورمحمدی به موقع 
بودجه را به مجلس تحویل دادند پیام خوبی دارد.
وی ادامــه داد: همــه منابــع و مصارف در 
یک جدول پیش بینی شــده اســت که یک اقدام 
جدید و خوبی اســت، چون ما قبلًا از چند منبع 
بودجه دریافت می  کردیم که در ســقف بودجه 
نمی آمــد یعنی یک بودجــه ۲۶۵۰ هزار میلیارد 
تومانی، تبصره ۱۴ و تبصره ۸ برای هدفمندی به 
همراه منابع دیگر داشتیم که همه اینها در بودجه 
 ۱۴۰۴ تجمیع شــدند که در مجموع اقدام خوبی 

است.
نماینده مردم اهواز، کارون، باوی و حمیدیه 
در مجلس بیان کرد: نکاتی هم وجود دارد مثلا در 
روند بررسی بحث معافیت مالیاتی که از مجلس 
یازدهم و دولت ســیزدهم شروع کردیم معافیت 
مالیاتی کارمند، کارگر و اصناف از حدود سه الی 
چهار میلیون تا ۱۲.۵ میلیون که امســال مصوب 
شد تعیین شد که الان این رقم به ۲۴ میلیون تومان 

رسیده است.
یوسفی افزود: یکی از نکات دیگر این است 
که انتظار کارمند، کارگر و بازنشســته این است 
که براســاس اسناد بالادستی طبق قانون خدمات 
کشوری افزایش حقوق بر ساس تورم باشد، اما 

۲۰ درصد پیش بینی شده است.
عضــو کمیســیون عمران مجلــس اظهار 
کــرد: اجرای دقیق و صحیح همسان ســازی از 
نکاتی اســت که باید با همراهی دولت باشــد 
البته انتظارمان این اســت که ناترازی کمتر شود 
البته حضرت آقا هم اجازه برداشــت از صندوق 
توســعه ملی را باز هم دادند که حدود ۲۰ درصد 
به صندوق توســعه ملی واریز شود که همین امر 
بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان به دولت در تامین 

منابع کمک می کند.
وی گفت: افزایــش حقوق کارمند، کارگر 
و بازنشســته و اجرای صحیح همسان سازی و 

رتبه بندی دغدغه ما اســت و از آنجا که مجلس 
مصوب کننده لوایح پیشــنهادی دولت اســت، 

دولت باید منابع این موارد را پیش بینی کند.
یوسفی تصریح کرد: با افزایش قیمت بنزین 
مخالفم، چون نگران افزایش هزینه بر سبد خانوار 

هستم.
لزوم تقویت بنیه دفاعی

یکــی از مواردی که رئیس جمهور در زمان 
تقدیم لایحه بودجه به مجلس مطرح کرد افزایش 
بودجه بنیه دفاعی کشور بود که با توجه به شرایط 

حساس منطقه امر بسیار مهمی است.
فداحســین مالکی عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
به خبرنگار باشــگاه خبرنگاران جــوان درباره 
افزایش بودجه بنیه دفاعی کشور در بودجه ۱۴۰۴ 
گفت: طبیعی است که همه کشور های دنیا یکی 
از اولویت های مهمشان تقویت بنیه دفاعی است 
و جمهوری اسلامی ایران هم چنین برنامه ای را 

دارد.
وی اظهــار کرد: افزایش بودجه بنیه دفاعی 
کشور به این معنا نیست که ما مشکلات مردم مثل 
گرانــی و تــورم را در نظر نگیریم و حتما به این 

موارد رسیدگی می شود. 
نماینده مــردم زاهدان در مجلس بیان کرد: 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با مقامات ارشد نظامی جلساتی دارد و همه موارد 
را بررسی می کند و آن چیزی که مورد نیاز است 

حتماً در دستورکار قرار می گیرد. 
مالکــی افزود: قطعاً تــا آنجایی که بودجه 
دولت کفاف بدهد در جهت تقویت بنیه دفاعی 

تلاش می شود.
سه شــنبه هفته آینــده )۸ آبان( مســعود 
پزشــکیان ر ئیس جمهور کشورمان بار دیگر در 
مجلس حضور می یابد تا کلیات لایحه بودجه در 

صحن علنی مطرح شود.

تلاش برای رفع نیاز های اساسی و تحقق برنامه هفتم در بودجه ۱۴۰۴

سیاسی

رئیس جمهور گفت: ایران از توانمندی های قابل توجهی در حوزه های مختلف برخوردار است و می تواند در مجموعه بریکس همکاری های 
مشترک و سودمندی را رقم بزند.

سرویس سیاسی -سفیر سابق 
ایران در روسیه گفت: در مورد ایران، 
بخشی از مشکلات ما به مسائل داخلی 
برمی گردد و چندان به عضویت ما در 
بریکس یا شانگهای مرتبط نیست. ما 
هم اکنون با تحریم ها مواجهیم و هنوز 
نتوانســته ایم به طور کامل به مباحث 
نظام بین الملــل در داخل بپردازیم، 
نظیــر موضوع FATF و پالرمو و آن 
موضوعاتی که الزام ورود به ساختار 
اقتصادی نظام بین الملل است. اگر این 
مسائل حل و فصل نشود، سازمان های 
منطقه ای به خودی خود نمی توانند کمکی به ما کنند، زیرا کشورهای عضو نیز در 
آن ساختار تعریف شده اند. نعمت ایزدی دیپلمات با سابقه ی وزارت امور خارجه 
در رابطه با سخنان اخیر رییس جمهور مبنی بر اینکه "هدف حضور ما در بریکس 
مقابله با یک جانبه گرایی آمریکا است"، گفت: اینکه یک کشور بخواهد در کنار یک 
کشور دیگر در مقابل کشور سومی قرار گیرد، خود الزاماتی را به همراه دارد که من 
نمی توانم در این مورد به راحتی اظهار نظر کنم، چراکه موضوع را به طور کامل درک 
نمی کنم. این که قرار باشد به کمک روسیه و بقیه کشورها یک  اجماع بین المللی در 
مقابل یکجانبه گرایی ایجاد شود، شاید ممکن باشد؛ اما به نظر می رسد که این بحث 

پیچیده است و نمی توان به سادگی به آن پرداخت. 
روسیه قصد مقابله با یک جانبه گرایی آمریکا را ندارد

وی ادامه داد: اولاً، خود روسیه چنین قصدی ندارد. این کشور در بسیاری از 
مسائل، موضوعاتی دارد مثل اوکراین، اقتصاد و نفت که در تلاش است با آمریکا آن ها 
را حل و فصل کند. بنابراین، نمی دانم که روسیه می تواند چنین نقش مؤثری در این 
زمینه ایفا کند. اساسا ایستادن بر موضع به این معنا ممکن است به شکل گیری اجماعی 
به شمول بقیه و خود آمریکا بینجامد که دنیا را به سمت صلح هدایت کند؛ اما مفهوم 
ایستانِ منفی یعنی اینکه ما مجدد باید به سمت تقابل برویم و از دید من مثبت نیست. 
 با وجــود تحریم ها، ســازمان های منطقه ای بــه خودی خود 

نمی توانند کمکی به ما کنند
این تحلیل گر مســائل بین الملل در رابطه با دســتاوردی که حضور ایران در 
اتحادیه هایی همچون همچون بریکس می تواند برای ما به ارمغان بیاورد، تصریح 
کرد: اتحادهای منطقه ای یا اقتصادی، نظیر اکو یا ســازمان همکاری شانگهای، اگر 
در چارچوب ســاختار نظام بین الملل شکل بگیرند و الزامات لازم را داشته باشند، 
می توانند به عنوان یک مجموعه مفید هم افزایی داشته  باشد. اما در مورد ایران، بخشی 
از مشــکلات ما به مسائل داخلی برمی گردد و چندان به عضویت ما در بریکس یا 
شانگهای مرتبط نیست. ما هم اکنون با تحریم ها مواجهیم و هنوز نتوانسته ایم به طور 
کامــل به مباحث نظام بین الملل در داخل بپردازیم، نظیر موضوع FATF و پالرمو 
و آن موضوعاتی که الزام ورود به ســاختار اقتصادی نظام بین الملل است. اگر این 
مسائل حل و فصل نشود، سازمان های منطقه ای به خودی خود نمی توانند کمکی به 
ما کنند، زیرا کشورهای عضو نیز در آن ساختار تعریف شده اند و محدودیت هایی 
برای ما ایجاد می شــود که تا به امروز هم ایجاد شــده است و تا حدودی خود ما در 
آن ها نقش داشتیم همانند قطعنامه های که چین و روسیه هم به آن ها رای داده  است. 
وی افزود: تحریم های بانکی علیه ما، به ناچار بانک ها و سایر کشورها را ملزم به 
تبعیت می کند. بنابراین، اگر بتوانیم مشکلات خود را به طور موازی حل کنیم، ممکن 
است هم افزایی به وجود آید و از این ظرفیت ها بهره برداری کنیم. در غیر این صورت، 
اگر در وضعیت اولیه و بدیهی باقی بمانیم، ساختارهای بین المللی نمی توانند به ما 
کمک کنند، چه در سطح منطقه ای و چه در سطح جهانی. کشورهای دیگر مشکلات 
ما را ندارند و در واقع، حتی در شــرایط بحرانی هم نمی توانند برای حل و فصل 
مشکلات ما یاری رسان باشند. این کشورها به الزامات بین المللی نظیر تحریم ها و 

مباحث بانکی متعهدند و در نتیجه، ما در عمل نمی توانیم کار خاصی انجام دهیم.
صرفاً حمایت یک طرفه از روسیه، بدون تعریف دستاوردی برای 

ما قابل قبول نیست
ایزدی در خصوص آنچه باید در روابط دوجانبه با روسیه مطرح شود، با بیان 
اینکه موضوعاتی که در ارتباط با روسیه داریم، نیازمند شفاف سازی است، گفت: 
این امر باید هم به وسیله  خود روسیه و هم با اعلام مواضع روشن ما انجام شود. زیر 
سایه  ابهام، روسیه ممکن است ما را در جنگ اوکراین به نحوی درگیر کند که این 
مسئله قطعاً آثار منفی برای ما خواهد داشت. در مذاکرات دوجانبه و ملاقات هایمان 
با آقای پوتین و دیگر مقامات روسی، لازم است به آن ها بفهمانیم که ما هم در این 
نظام بین الملل منافع خاصی داریم که باید به طور واضح تبیین شوند. صرفاً حمایت 
یک طرفه از روســیه، بدون تعریف دستاوردی برای ما و اینکه هیچ آورده ای برای 
ما نداشته باشد، قابل قبول نیست و باید برعکس باشد. سفیر سابق ایران در روسیه 
با تأکید بر اینکه  این موضوعات باید به طور شفاف مطرح شوند و تمرکز ما باید بر 
روابط دوجانبه باشد، نه صرفاً مباحث منطقه ای، عنوان کرد: واقعیت این است که 
در روابط دوجانبه با روســیه کاستی های زیادی وجود دارد. با وجود اظهاراتی که 
آقای پوتین در مورد روابط دوجانبه مطرح می کند، هنوز یک سفر دوجانبه از سوی 
رئیس جمهور روسیه به ایران انجام نشده است. ایشان باید بپذیرد که ایران کشوری 
مهم در منطقه است و می تواند تأثیرگذار باشد. بنابراین، لازم است بیشتر روی این 

موضوعات بحث کنیم تا اینکه به مسائل خاصی که مورد نظر آن هاست، بپردازیم.
نفس دیدار پزشکیان با رییس جمهور مصر مفید است

وی در رابطه با دیدار پزشــکیان با رئیس جمهور مصر بعد از ســال ها یادآور 
شــد: در مورد دیدار رئیس جمهور مصر، به طور کلی، چنین دیداری بســیار مثبت 
است. مصر کشوری بزرگ در جهان اسلام است و ظرفیت های زیادی دارد. سابقه 
تاریخی و فرهنگی عمیقی بین دو کشــور وجود دارد و مردم دو کشور به یکدیگر 
علاقه مندند حتی زمینه هایی برای همکاری وجود دارد، بنابراین نفس چنین دیداری 
اگر بتواند با دســتور مناسب مشکلات موجود بین دو کشور را حل و فصل کند و 
ما به سمت برقراری روابط متوازن برویم، قطعاً مفید خواهد بود و امیدوارم از این 

فرصت بهره برداری کرده باشیم.

ســرویس سیاسی - وزیر ارتباطات افزود: دلایل به روایت آمار نشان می دهد 
که ادامه این روند به مصلحت نیست و چالش های جدیدی برای کشور ایجاد کرده 
است، ما این موضوع را با جدیت دنبال می کنیم چرا که از طرفی وعده رئیس جمهور 

و دولت بوده است و از طرفی موضع رسمی دولت به حساب می آید.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه دولت به جدیت موضوع رفع 
فیلترینگ را دنبال می کند، اعلام کرد: وضعیت موجود به صلاح نیست و طبیعتا باید 

به سمتی برویم که گشایش هایی در این زمینه اتفاق بیفتد.
ستار هاشمی در حاشیه جلسه هیأت دولت گفت: گزارش وضعیت اینترنت 
در قالب گزارشــی به شورای سران ارایه شده است و نگاه ما براساس واقعیت هایی 
اســت که وجود دارد.  وی گفت: وضعیت موجود به صلاح نیست و طبیعتا باید به 
سمتی برویم که ارتقا وضعیت موجود داشته باشیم، جمع بندی هم این بوده که ادامه 
وضعیت موجود به مصلحت نیست و باید به سمتی برویم که بازگشایی اتفاق بیفتد.  
هاشمی افزود: دلایل به روایت آمار نشان می دهد که ادامه این روند به مصلحت نیست 
و چالش های جدیدی برای کشور ایجاد کرده است، ما این موضوع را با جدیت دنبال 
می کنیم چرا که از طرفی وعده رئیس جمهور و دولت بوده است و از طرفی موضع 
رسمی دولت به حساب می آید.  وزیر ارتباطات در خصوص آخرین وضعیت شبکه 
ملی اطلاعات نیز گفت: بحث شبکه ملی اطلاعات تکلیف برنامه هفتم پیشرفت است 

و مانع دسترسی به منابع، اینترنت و ظرفیت های بین الملل نیست.

سرویس سیاسی - »امــارات 
یکی از کشــور های حاشیه جنوبی 
خلیج فارس است که ما با مجموع 
این کشور ها روابطی داریم که روابط 
مهمی نیز محســوب می شود و در 
سیاست حُسن همسایگی جمهوری 
اسلامی ایران قرار می گیرد. در عین 
حال، ما اختلاف نظر های جدی هم 
داریم بخصوص در موضوع جزایر 
سه گانه و ما هیچ وقت، هیج فرصتی 
را از دســت نداده ایــم که مواضع 
خودمان را در خصوص این جزایر 

ایرانی به صورت قاطع بیان کنیم.«
وزیر امور خارجه، مســأله فلسطین و توقف جنایات رژیم صهیونیستی را 
موضوع اصلی دیدار جانبی ســران ایران و امارات متحده عربی عنوان کرد و با 
اشاره به طرح برخی مباحث درباره جزایر سه گانه گفت: هیچ گاه، هیچ فرصتی 

را برای طرح مواضع قاطع خود از دست نداده ایم.
 عباس عراقچی در پایان برنامه های دومین روز سفر رئیس جمهوری اسلامی 
ایران به کازان روســیه با هدف شرکت در اجلاس بریکس در پاسخ به پرسشی 
گفت: دیدار با آقای شیخ محمد بن زاید رئیس دولت امارات متحده عربی، یک 
ملاقات رســمی به شکل معمول خود نبود. در سالن جنب اجلاس که رؤسای 
کشور ها و هیأت ها جمع می شوند و به سالن اصلی می آیند فرصتی پیش آمد و 

دیدار مختصری صورت گرفت.
 وی اظهار داشت: بحث اصلی این دیدار، فلسطین و همچنین لزوم توقف 
جنایات رژیم صهیونیستی بود؛ طبیعی است که مسائل دوجانبه نیز در دیدار ها 
مطرح شود.  وزیر امور خارجه گفت: امارات یکی از کشور های حاشیه جنوبی 
خلیج فارس است که ما با مجموع این کشور ها روابطی داریم که روابط مهمی نیز 
محسوب می شود و در سیاست حُسن همسایگی جمهوری اسلامی ایران قرار 
می گیرد. در عین حال، ما اختلاف نظر های جدی هم داریم بخصوص در موضوع 
جزایر سه گانه و ما هیچ وقت، هیج فرصتی را از دست نداده ایم که مواضع خودمان 

را در خصوص این جزایر به صورت قاطع بیان کنیم.
 رئیس جمهور سه شــنبه یکم آبان ۱۴۰۳ در پنجمین سفر خارجی خود، به 
دعوت ولادیمیر پوتین و به منظور شرکت در شانزدهمین نشست سران بریکس، 

وارد شهر کازان محل برگزاری این اجلاس در روسیه شد.
 رئیس جمهوری اسلامی ایران و رئیس دولت امارات چهارشنبه در حاشیه 
این نشســت با یکدیگر دیدار کوتاهی داشتند و درباره مسائل دوجانبه و منطقه 
گفتگو کردند.  شــانزدهمین اجلاس سران گروه بریکس که روز اول آبان ماه به 
صورت غیر رســمی و روز چهارشنبه دوم آبان به صورت رسمی و با برگزاری 
اجلاس اصلی سران آغاز به کار کرد، پنجشنبه سوم آبان ماه نیز با برگزاری اجلاس 
بریکس پلاس متشــکل از سران کشور های بریکس و کشور های علاقه مند به 

همکاری با این گروه به کار خود پایان خواهد داد.
 پزشکیان در نشست اصلی سران بریکس ضمن تشریح ظرفیت های متقابل 
بریکس و ایران برای همکاری ها، پنج پیشــنهاد مهم در راســتای تحقق اهداف 
تشکیل این نهاد بین المللی ارائه داد و گفت: پیگیری برنامه های بسیار متنوع درون 
گروهی، بدون داشتن یک دبیرخانه کوچک و چابک مشکل خواهد بود. گروه 
بریکس در سال ۱۳۸۹ با مشارکت برزیل، روسیه، هند و چین در یکاترینبورگ 
روسیه تاسیس شد؛ یک سال بعد آفریقای جنوبی به این گروه ملحق شد. سپس 
جمهوری اسلامی ایران، مصر، اتیوپی و امارات نیز از ابتدای سال ۲۰۲۴ برابر با 

دی ماه ۱۴۰۲ به این گروه پیوستند.
 روسیه از دی ماه ۱۴۰۲ ریاست دوره ای یک ساله گروه بریکس را بر عهده 
دارد و در این چارچوب، برگزاری بیش از ۲۵۰ رویداد را در طول یک سال )۲۰۲۴ 
میلادی( برنامه ریزی کرده که از این تعداد تاکنون حدود ۲۰۰ رویداد با مشارکت 
کشــور های عضو در حوزه های سیاســت و امنیت، اقتصادی و مالی، ارتباطات 

فرهنگی و بشردوستانه برگزار شده است.

ســرویس سیاسی - معاون 
رئیس جمهــور و رئیس ســازمان 
اداری و اســتخدامی کشــور در 
کمیســیون اجتماعــی مجلــس 
شورای اسلامی گفت: مساله نظام 
اداری کشور، فقط استخدام نیست 
و لازمه ارتباط با نظام اداری و فهم 
مســائل آن، شــناخت و آگاهی از 

وضعیت موجود است.
علاء الدین رفیــع زاده با ارائه 
گزارش آماری از وضعیت ساختار 
اداری و منابــع انســانی کشــور 

در نخســتین جلســه با کمیسیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی، به بیان 
چالش های موجود پرداخت.

رفیع زاده با انتقاد از نگاه عمومی به ســازمان اداری و اســتخدامی کشور 
و توجه صرف به بعد اســتخدامی این ســازمان، گفت: مسائل این سازمان با 
توجه به فصل بیســت و ســوم برنامه هفتم پیشــرفت، بر پنج محور ساختار، 
دولت الکترونیک، ســرمایه انسانی، ارزیابی عملکرد و ارتقای بهره وری است 
اما متاســفانه تنها بعد استخدامی و نظام پرداخت این سازمان مورد توجه قرار 
می گیــرد. معاون رئیس جمهور با بیان اینکه تعداد دســتگاه هایی که در دولت 
موازی کاری می کنند قابل توجه اســت، گفت: نخستین جراحی اساسی باید 
در تشــکیلات کلان دولت صورت پذیرد و دستگاه هایی که ماموریت موازی 
دارند باید ادغام شــوند که این نیازمند طرح در شــورای عالی اداری و دریافت 
مصوبه این شوراســت. وی با تصریح اینکه برخی فرایندهای ارائه خدمات به 
مردم، آزار رسان هستند، اعلام کرد: یک برنامه جدی و تحولی در این خصوص 
خواهیم داشت که به زودی ارائه خواهد شد البته پیش نویس برنامه اجرایی فصل 
بیست و سوم برنامه هفتم پیشرفت آماده است و پس از بررسی های نهایی، این 

پیش نویس نیز ارائه می شود.
رفیع زاده در حاشــیه ارائه گزارش از تعدد در روابط اســتخدامی دولت و 
گونه های مختلف بکارگیری نیروی انســانی در دستگاه های اجرایی نیز انتقاد 
کرد و افزود: قرار بود خدمت را خریداری کنیم اما از شرکت ها نیرو گرفته شد 
و این مسئله به وجود آمد و واقعا نیازمند ساماندهی است و باید مداقه بیشتری 
طرح مجلس شورای اسلامی در خصوص وضعیت نیروهای شرکتی بررسی 

شود و راهکار درست و منطقی برای آن پیدا کرد.
معاون رئیس جمهور در پایان با تاکید بر عقلانیت در کارشناسی و قانون 
مداری در تصمیم گیری ها، به مدیریت عملکرد و اتصال آن به پرداختی ها تاکید 
کرد و گفت: ســازمان اداری و استخدامی کشــور در این دوره برنامه ویژه ای 
برای آموزش و توانمندســازی کارکنان دولــت دارد که این برنامه تحولی در 
مرکز آموزش مدیریت دولتی و مراکز آموزش و پژوهش توسعه و آینده نگری 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها اجرا خواهد شد.

سرویس سیاسی - مسعود پزشکیان در نشست 
اصلی ســران بریکس در قازان روسیه ضمن تشریح 
ظرفیت هــای متقابل بریکس و جمهوری اســلامی 
ایران برای همکاری و اراده ۵ پیشنهاد مهم در راستای 
تحقق اهداف تشکیل این نهاد بین المللی تصریح کرد: 
پیگیری برنامه های بسیار متنوع درون گروهی، بدون 
داشتن یک دبیرخانه کوچک و چابک مشکل خواهد 
بود. پیشــنهاد می کنم بررسی چگونگی تشکیل این 
دبیرخانه در دستور کار وزارتخانه های امور خارجه 

قرار گیرد.
متن ســخنان رئیس جمهور در اجلاس 

اصلی سران بریکس به شرح زیر است.
از آنجایــی که بریکس اهداف بســیار 
بزرگ و مهمی در هر سه رکن سیاسی-امنیتی، 
اقتصادی-مالــی و فرهنگی-مردمی دارد، با 
مجموعه عملکرد خود نشان داده است که در 
آینده نقش ویژه ای در روند معادلات سیاسی 
و تحولات مرتبط خواهد داشــت. بریکس 
در بســتر پارادایم چند جانبه گرایی، نمونه ای 
شــاخص و الگویی موفــق از همکاری های 
توســعه یافته در بطن جهان جنوب است که 
طیــف کثیری از کشــور ها را مجذوب خود 

ســاخته اســت. در ارتباط با شتاب تحولات جهانی 
و تهدید صلح و امنیت انســانی در منطقه غرب آسیا، 
خوشبختانه در طول سال گذشته گام های مهمی برای 
حل و فصل بحران های منطقه ای بین المللی برداشته 
شــد؛ برگزاری اجلاس فوق العاده ســران بریکس 
بــا محوریت موضــوع غزه و همچنیــن برگزاری 
نشســت های دیگر در سطوح معاونین وزارت خانه 
هــای امور خارجــه، از مصادیق همــکاری در این 
دوره بــوده و دســت آورد های خوبی را نیز به همراه 
داشــته است. جمهوری اســلامی ایران در ارتباط با 
تحولات فلســطین و لبنان خواستار آتش بس فوری 
و دائمی، عقب نشــینی کامل نظامیان رژیم اشغالگر 
از مناطق تحت اشــغال و امدادرسانی فوری به مردم 
غزه و آوارگان لبنان است. جهان جنوب در نابرابری، 
بی عدالتی و مشــکلات اقتصادی دست و پا می زند. 
نســل کنونی و آیندگان، میزان موفقیت بریکس را با 
اعداد و ارقام و سطح توسعه یافتگی و تحول در رشد 

شــاخص های اقتصادی خواهند سنجید. با توجه به 
اینکه در ماه های اخیر، نشست ها و برنامه های متنوعی 
بــا حضور وزیران اقتصاد و دارایی، بازرگانی، انرژی 
و روسای بانک های مرکزی برگزار شده است، مایلم 

پیشنهاد های زیر را مطرح نمایم:
اول- در عین عدم غفلت از دو رکن سیاســی-

امنیتــی و فرهنگی-مردمی، در ســال آینده اولویت 
برنامه هایمــان را به مســائل اقتصادی-مالی بدهیم 
و از همــه نهاد های دولتی و خصوصی کشــور های 
متبوع مــان بخواهیم که بر شــتاب حرکت خود در 

ایجاد همکاری های به هم پیوسته اقتصادی و تجاری 
و استفاده از ظرفیت های داخل بریکس بیافزایند.

دوم- از چالش های بســیار مهم که کشور های 
یک جانبه گرا علیه کشــور های مستقل و آزادی خواه 
تحمیل کرده اند، تحریم های اقتصادی است. سال ها 
پیش کشور های تحت تحریم به تعداد انگشت های 
یک دســت هم نمی رســید، ولی اکنــون میلیون ها 
انســان در ده ها کشور در یک فرایندی غیر قانونی و 
ضدحقوق بشری مورد هدف های تحریمی در ابعاد 

مختلف قرار گرفته اند. 
مقابله با تحریم هــای غیرقانونی نیازمند اقدام 
گروهی و اجرای ســازوکار های مشــترک اســت. 
خوشبختانه بریکس مخالفت خود را با تحریم بار ها 
اعلام داشته و شمه ای از آن در اعلامیه قازان و اسناد 
دیگر به وضوح بازتاب داشته است، ولی برای اینکه 
در آینده هیچ کشوری جرأت و توان تحریم دیگران را 
نداشته باشد، ضروری است گام های عملی و حساب 

شده برداریم.
ســوم- در حال حاضر بیشتر کشور های دنیا از 
اینکه آمریکا برای حل مشکلات داخلی و مالی خود، 
از دلار به عنوان سلاح و یا ابزار کنترل دیگر کشور ها 
اســتفاده می کند، ناراضی هســتند. دنیا بریکس را با 
هدف تلاش برای کاســتن از قدرت دلار و افزایش 
مبــادلات با پول های ملی می شناســد. این اقدامات 
به همراه راه اندازی و اســتفاده از ارز های دیجیتال و 
بسترسازی برای استفاده از سازوکار ها و فناوری های 
جدید مالی نظیر پیام رســان ها، در راســتای اهداف 
اصلی بریکس است. اینکه کشور های عضو بریکس 
بزرگتریــن تولید کنندگان و در عین حال بزرگترین 
مصرف کنندگان انــرژی، مواد غذایی و دیگر کالا ها 
هســتند و به مهمترین خطوط مواصلاتی و ترانزیتی 
دسترسی دارند، مزیت بسیار بزرگی است که موجب 
می شــود انجام مبادلات با پول های ملی به سهولت 

انجام گیرد.
چهارم- کشور های شمال همواره برای دستیابی 
کشــور های جنوب به فناوری های نوین مانع تراشی 
کرده اند، لذا ما وظیفه داریم با تشریک مساعی، مبادله 
اطلاعات، سرمایه گذاری مشترک و دیگر اقدامات، 
خود را به فناوری های نوین مجهز ســازیم؛ و پنجم- 
ضروری است بانک توسعه نوین )NDB( که یکی 
از نهاد های برآمده از بریکس به شمار می رود، تقویت 
شــود و با پذیرش اعضای جدید و افزایش سرمایه 
بتواند در جهت توسعه زیرساخت های این کشور ها 

گام بردارد. 
جمهوری اســلامی ایران آمادگی دارد 
تا همکاری های تنگاتنگی با این بانک داشته 
باشــد. با توجه به پیشنهاد های مطرح شده، 
لازم است اشاره کنم، جمهوری اسلامی ایران 
از توانمندی های قابل توجهی در حوزه های 
مختلف برخــوردار اســت و در مجموعه 
بریکس همکاری های مشترک و سودمندی 
را می توانــد رقم بزنــد و در این خصوص 
علاقمنــد به تبادل تجربه و معرفی دســت 
آورد های خود هســتیم. همچنین جمهوری 
اســلامی ایران با برخــورداری از موقعیت 
استراتژیک، بستر عبور چندین کریدور حمل و نقل 
بین المللی از جمله کریدور های شــمال–جنوب و 
شرق–غرب بوده و می توانیم با توسعه همکاری های 
سازنده، شبکه جدیدی از روابط ترانزیتی برای انتقال 
انرژی و یا کالا های تجاری در بســتر بریکس، ایجاد 
نماییم. پیگیری برنامه های بسیار متنوع درون گروهی، 
بدون داشــتن یک دبیرخانه کوچک و چابک مشکل 
خواهد بود. پیشنهاد می کنم بررسی چگونگی تشکیل 
ایــن دبیرخانه در دســتور کار وزارتخانه های امور 
خارجــه قرار گیرد. در پایان بار دیگر از جناب آقای 
ولادیمیر پوتین به خاطر میزبانی شایسته و برگزاری 
موفق این اجلاس تشــکر می کنــم و ضمن تبریک 
پیشــاپیش ریاست کشــور برزیل برای سال آینده، 
امیدوارم در دوره جدید، شــاهد تقویت پیوند های 
دوســتی و ایجاد فصل جدیدی از همکاری ها برای 
رسیدن به اهداف گروه و تکمیل فرایند های مرتبط با 

کسب منافع جمعی باشیم.

ایزدی سفیر سابق ایران در روسیه مطرح کرد؛

بررسی ابعاد حضور رئیس جمهور ایران 
در اجلاس بریکس

وزیر ارتباطات :

رفع فیلترینگ با جدیت دنبال می شود

عراقچی :

هیچ فرصتی را برای طرح مواضع درباره 
جزایر ایرانی از دست نداده ایم

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور:

نخستین جراحی اساسی باید در 
تشکیلات کلان دولت انجام شود

پزشکیان در نشست اصلی سران بریکس در روسیه مطرح کرد؛

ارائه ۵ پیشنهاد مهم و ضرورت تشکیل دبیرخانه 
بریکس برای پیگیری برنامه ها و اهداف مجموعه

اینکه کشــور های عضو بریکس بزرگترین 
تولیــد کننــدگان و در عین حــال بزرگترین 
مصرف کنندگان انــرژی، مواد غذایی و دیگر 
کالا ها هستند و به مهمترین خطوط مواصلاتی 
و ترانزیتی دسترســی دارند، مزیت بســیار 
بزرگی است که موجب می شود انجام مبادلات 
بــا پول های ملی به ســهولت انجــام گیرد.
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